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СЕРЕДА
Стихія трохи налякала,  
але головне – щоб без жертв…

Вікторія Бондарєва –  
знову срібна призерка 
чемпіонату України

Найкраще споріднює рідні 
душі рідне слово
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Частина тиражу 
розповсюджується 

безкоштовно

Віктор Єрофєєв

Ну ось тепер 
можна точно 
сказати, що FC 
«VIVAD» знову став 
чемпіоном Жито-
мирської області з 
футболу. У вищій 
лізі чемпіонату, 
тобто – серед най-
сильніших команд 
області.

У вирішальному матчі, 
який на сторінках жито-
мирських ЗМІ встигли на-
звати золотим, романівська 
команда здолала опір ко-
ростенського «Мала». Ви-
рішальний і єдиний гол у 
цьому матчі забив Віталій 
Борисевич. Отже, «VIVAD» 
– чемпіон, і то – вдруге по-
спіль.

На цьому, власне, мож-
на було б і зупинитись, 
адже відповідь на головне 
запитання чемпіонату була 
отримана 25 жовтня 2023-
го року. То й, здавалося б, 
на цьому і все! Але якраз 
футбол і люблять за те, що 
це ціла сфера, це – майже 

круговерть всіляких но-
вин, розповідей і деталей, 
які роблять цікавим не 
лише гру на футбольному 
полі, але й те, що відбува-
ється задовго до того, як 
футбольні арбітри дають 
стартовий, а через півтори 
години – ще й фінальний 
свисток.

Так і у нас було ще з 
весни поточного року, 
коли футбольне керівни-
цтво області вирішило 
провести чемпіонат за 
новою схемою. Спочатку 
усі заявлені команди з усіх 
куточків Житомирщини 
було розподілено на три 
групи по шість команд у 

кожній. У першій части-
ні чемпіонату колективи 
грали у групах по дві гри 
кожен із кожним вдома і в 
гостях. Відтак із травня по 
липень було визначено по 
дві найсильніші команди 
у кожній із трьох груп. Ці 
найсильніші і утворили 
вищу лігу чемпіонату Жи-
томирської області. Колек-
тиви, які змогли посісти на 
першому етапі чемпіонату 
3-ті і 4-ті місця у своїх гру-
пах, утворювали компанію 
із шести команд першої 
ліги. Ну а аутсайдери (5 і 
6-е місце) усіх трьох груп 
зібралися на другому етапі 
у середовищі другої ліги.

Чемпіон мав 
народитися 14 жовтня, 
але «пологи» сталися 
лише 25-го! Чому?

Звісно ж, найцікавіші 
матчі і найгостріша бо-
ротьба проходила у вищій 
лізі обласного чемпіонату. 

Романівський «VIVAD» на 
попередньому етапі виграв 
усі матчі і таким чином 
розпочинав турнір у ви-
щій лізі як лідер. За ним 
навздогін мали бігти ФК 
«Бердичів» і ФК «Мал» 
(Коростень), хоча й інші 
команди також могли 
показати свій норов і під-
ставити ніжку у поході 
за чемпіонство. Проте у 
романівської команди ви-
димих перепон на шляху 
до чемпіонства наче й не 
виникало. За три – чотири 
тури до фінішу стало зро-
зуміло, що завадити стати 
чемпіоном «VIVADу» суто 
теоретично може лише ко-
ростенська команда. Але 
напередодні заключного 
туру чемпіонату у вищій 
лізі «Мал», який відставав 
від романівського клубу 
рівно на три очки (а це 
ціна однієї перемоги), мав 
грати матч саме у Романо-
ві. Звісно ж, проти лідера, 
якого влаштовувала навіть 
і нічия. 

Продовження на стор. 2. 

Фініш футбольного 
сезону знову за 
романівським «VIVADом»!
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Початок на стор. 1.

І коростенці приїхали 14 жов-
тня до Романова із очевидним 
бажанням вигравати. І, таким 
чином, наздоганяти «VIVAD», а 
потім вже у додатковому поєдин-
ку його перемагати. 

Слід зауважити, що у Романові 
«Мал» мав дуже пристойний ви-
гляд і зумів забити єдиний пере-
можний гол у ворота господарів. 
Відтак і народилася необхідність 
у проведенні вирішального, або 
«золотого» матчу, який мав ви-
значити остаточну долю чемпі-
онства. Кілька днів пішло на узго-
дження дати матчу і місця його 
проведення, хоча якраз із місцем 
питання було вирішене одразу. 
«Золотий» матч мав проходити 
на нейтральному полі, тому пи-
тання про місце його проведення 
не виникало. Це – Житомир, і це, 
звісно ж, «Спартак Арена». А ось із 
датою матчу довелося пововтузи-
тись. Одразу ж після 14-го жовтня 
пропонувалась дата проведення 
«золотої» гри – 18 жовтня. Але 
команди надто довго думали, 
зважували, вагались і т. п. Вже 
21 жовтня романівська команда 
вирушила до Івано-Франківська 
на матч чемпіонату України се-
ред аматорів, і у представників 
обласної футбольної асоціації 
не залишалося вибору, окрім як 
25 жовтня. Обидві команди по-
годились на це, отож усі, хто в 
області цікавиться футбольним 
життям, із нетерпінням чекали 
фінальної гри. Варто зауважити, 
що із прогнозами ніхто особли-
во не квапився, хоча відчувало-
ся, що «Мал» після перемоги у 
Романові вважав себе фаворитом 
«золотого» матчу. Тим паче, що 
підстави почуватися впевненіше 
у коростенців насправді були. 
Річ у тім, що «VIVAD» як мину-
лорічний чемпіон Житомирщини 
мав право дебютувати у чемпіо-
наті України серед аматорських 
колективів. Наприкінці серпня 
2023-го цей чемпіонат стартував, 
і виявилося, що «вівадівцям» до-
велося грати дві важливі гри що-
тижня. Скажемо так: не кожна 
професійна команда рівня УПЛ 
здатна витримувати такий темп, 
щоб грати офіційні матчі двічі на 
тиждень. А ось «VIVAD» був зму-
шений грати саме у такому ритмі. 
І варто сказати, що на перших по-
рах романівська команда встигала 

і там, і тут. Лідерство у чемпіонаті 
Житомирщини романівські фут-
болісти впевнено зберігали, а на 
рівні чемпіонату України «VIVAD» 
стабільно був у четвірці найсиль-
ніших команд своєї підгрупи із 
11-ти колективів. Але ближче до 
фінішу вересня, а потім вже й на 
початку жовтня «VIVAD» помітно 
підсів, а його футболісти мали 
дуже втомлений вигляд. Якраз 
на цьому «вівадівців» і підлови-
ли суперники із Коростеня, які 
правильно прорахували свій шанс 
у заключному матчі і зрештою 
скористалися ним.

Драматургія «золотого» 
матчу стала окрасою 
сезону

Але 25-го жовтня все мало 
трохи інакший вигляд. «VIVAD», 
щоправда, повернувся 22 жовтня 
із гостьової гри в Івано-Франків-
ську, яку виграв із розгромним 
рахунком 3:0, але неповних три 
дні давали романівчанам небагато 
шансів зрівнятися за фізичними 
кондиціями із гравцями «МАЛа», 
які готувалися до «золотого» 
матчу за особливою програмою. 
Неквапливо, із довгою лавкою 
запасних гравців, що давало ко-
ростенцям особливу перевагу 
над «VIVADом», який страждав 
через травми як мінімум чотирьох 
гравців основного складу. Проте 
команди вийшли на поле «Спар-
так Арени» у Житомирі із одно-
значно бойовим настроєм, так 
що за мить до стартового свист-

ка важко було надати перевагу 
будь-кому із суперників. До того 
ж напередодні матчу відбулась 
гарна церемонія його відкриття. 
Футболістів привітали керівники 
Житомирщини (голова обласної 
військової адміністрації Віталій 
Бунечко та виконуючий обов'язки 
голови обласної ради Володимир 
Ширма). 

А далі на полі розпочалася 
боротьба, завирували швидкості, 
пішли атаки і т. д. Слід зауважи-
ти, що вже на шостій – восьмій 
хвилині першого тайму футбо-
лісти «VIVADа» провели одну, а 
за кілька хвилин – ще одну атаку 
на ворота «Мала». Можливість 
вразити коростенські ворота 
була майже стовідсотковою, 
але… Забити швидкого гола у 
романівських футболістів так 
і не вийшло. Ближче до серед-
ини першого тайму коростенці 
вирівняли гру і почувалися зна-
чно впевненіше, хоча гостроти у 
їхніх атаках не відчувалося. Ось 
так перший тайм і завершився. 
У другому таймі сталося те, що 
й очікувалося. «Мал» упродовж 
перших 6-8 хвилин грав неква-
пливо, але потім коростенська 
команда пішла на штурм воріт 
«VIVADу». Аж занадто потужного 
штурму у «Мала» не вийшло, але 
багато хто зауважував, що саме 
за таким сценарієм розвивалися 
події 14 жовтня у Романові, де 
коростенці забили один м'яч і не 
дозволили цього зробити госпо-
дарям. 25 жовтня вже всередині 
другої половини гри було багато 

вболівальників, які висловлювали 
думку про додатковий час і на-
віть про післяматчеві пенальті. 
Але сталося інакше: «VIVAD», 
очевидно не маючи потужних 
сил для затяжних чи масованих 
штурмів воріт «Мала», вдався до 
контратакувальних дій, посила-
ючи вперед почергово то одного, 
а то і двох-трьох футболістів. І 
така тактика дала результат. Не 
надто швидка, але простенька за 
схемою позиційна атака рома-
нівської команди завершилась 
навісом у карний майданчик, де 
найспритнішим виявився Віталій 
Борисевич, який несильним, але 
незручним для воротаря «Мала» 
ударом головою переправив м'яч у 
сітку воріт. Жодних сумнівів щодо 
чистоти забитого голу ні у кого 
не було. Так фактично за 8 чи 10 
хвилин до завершення другого 
тайму «VIVAD» вийшов вперед, 
і більшість вболівальників чи то 
із Житомира, чи з Романова, чи 
навіть із Коростеня  зрозуміли, що 
чемпіон Житомирщини 2023-го 
року вже відомий. «Мал», звісно 
ж, намагався кинутися в атаку, 
аби хоча б зрівняти рахунок, але 
захист романівчан на чолі із капі-
таном команди 44-річним Петром 
Кучерчуком грав без жодних, 
навіть  маленьких помилок. Ось 
так гра і закінчилася. «VIVAD» 
вдруге поспіль стає чемпіоном 
Житомирської області, а футболіс-
ти, їхній старший тренер Віктор 
Чорний і президент клубу Ігор 
Ходак отримують чемпіонські 
кубок і медалі.

I наостанок,  
або Замість епілогу

Загалом, якщо проаналізувати 
усі події футбольного сезону-2023 
на Житомирщині, то успіх рома-
нівського клубу «VIVAD» видаєть-
ся цілком закономірним. Колек-
тив і кістяк команди грає разом 
далеко не перший рік, а це важить 
дуже багато. Друге і, мабуть, осно-
вне. Президент клубу Ігор Ходак 
зазвичай дуже відповідально 
ставиться до будь-якої справи, за 
яку береться. І футбол, а точні-
ше великий футбол, винятком не 
став. «VIVAD» упродовж сезону 
не мав жодних організаційних 
проблем, а із літа клуб отримав 
можливість тренуватися і прийма-
ти у домашніх поєдинках своїх 
суперників на прекрасному фут-
больному газоні, який вважається 
ледь не найкращим в області. І все 
це – завдяки турботі президента 
клубу, який, окрім генеральної 
реконструкції футбольного поля 
Романівської ДЮСШ, довів до 
ладу і стадіон у Романівці, де ко-
манди Романівської громади до 
середини літа проводили свої до-
машні поєдинки. Якщо зважити, 
що І. Є. Ходак розпочав серйозні 
роботи з будівництва стадіонів у 
Врублівці, а також продовжує впо-
рядкування футбольного стадіону 
у селищі Биківці, то для футболу 
у Романівській селищній раді вже 
зараз створені гарні умови як для 
розвитку, так і для процвітання. 
Але – всьому свій час!

Фініш футбольного сезону знову  
за романівським «VIVADом»!
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Вікторія Бондарєва – 
знову срібна призерка 
чемпіонату України

На чемпіонаті України з легкоатлетичного 
кросу, який минулими вихідними (28–30 жов-
тня) проходив у місті Біла Церква, знову відзна-
чилася зірочка із Романова.

Вікторія Бондарєва зайняла друге місце у змаганнях юніорок 
(U-20) у забігу на 4 км. Срібна медаль нашої землячки стала черговою 
нагородою, які у поточному році Вікторія виборює стабільно і сис-
темно. На жаль, лише перше місце у змаганнях дозволяє отримати 
місце у збірній України на черговому чемпіонаті Європи, куди легко-
атлетка із Романова намагається потрапити. І хоча нинішній рік для 
Вікторії минає без стартів європейського масштабу, у наступному 
році вона також виступатиме і змагатиметься у категорії юніорок, 
оскільки лише 19-го грудня 2023-го року Вікторії виповнюється 
19 років. Сьогодні вона входить до когорти кращих спортсменів-
легкоатлетів Житомирщини, які завзято тренуються, аби вже за 
рік – два перейти на рівень змагань серед дорослих спортсменів. Де 
б не була Вікторія і на яких змаганнях наша землячка не виступає, 
вона подумки із Романовом, звідки починалася її дорога у справді 
великий спорт.

Е-декларування для чиновників відновлять 
вже цього року – чому це важливо

Електронне декларування 
запрацює в Україні вже цього 
року, а подані декларації по-
траплять у відкритий доступ 
відразу, а не через рік. 

Відповідний закон Володимир Зе-
ленський підписав у жовтні. Це було б 
неможливо, якби не активна участь грома-
дян, які домоглися відкриття декларацій 
вже цього року. У Центрі спільних дій 
розповіли про історію проблеми з де-
кларуванням та пояснили, що зміниться 
для чиновників.

Чому було важливо відновити 
декларування 

Широкомасштабне вторгнення у 
лютому 2022 року фактично зірвало по-
дання декларацій за 2021 рік. На другий 
тиждень повномасштабної війни народні 
депутати ухвалили закон, який відтермі-
нував обов'язкове декларування до кінця 
воєнного стану. Зробили це з міркувань 

безпеки, щоб із відкритих декларацій не 
можна було побачити, де мешкають чи на 
якому авто їздять публічні посадовці. По-
дати декларацію зараз можна виключно 
добровільно.

Станом на початок вересня декларації 
за 2021 рік подали 402 тисячі публічних 
службовців. Це трохи більше половини 
від усіх декларантів, яких, за даними 
Національного агентства з питань запо-
бігання корупції, є близько 700 тисяч. За 
2022 рік декларацій подали ще менше – це 
зробили 282 тисячі службовців. 

Електронне декларування і перевірка 
декларацій НАЗК є дієвим інструмен-
том запобігання корупції. У 2021 році 
агентство провело повну перевірку 1026 
декларацій, в яких виявило недостовір-
них відомостей на 1,2 мільярда гривень. 
Наприклад, вже колишній депутат Мед-
ведчук помилився у декларації на 73 міль-
йони гривень. НАЗК провела перевірку 
183 декларацій після звернень журналістів 
та громадян про можливе недостовірне 
декларування публічних посадовців. І 
виявила порушення в трьох із чотирьох 
декларацій.

Саме тому відновлення електронного 
декларування було однією з вимог Єв-
рокомісії для виконання кандидатських 
вимог України. А також обов’язковим 
пунктом для продовження співпраці 
з МВФ. В парламенті почали говорити 
про відновлення декларування восени 
минулого року і лише 5 вересня 2023 року 
ухвалили відповідний закон.

Що змінює новий закон
Народні депутати зобов'язали публічних 

чиновників, які не подали декларації у 2022 і 
2023 роках, зробити це до 31 січня 2024 року. 
Йдеться про декларації за 2021-2023 роки.

До переліку осіб, які будуть зобов'язані 
декларуватися, додали членів військово-
лікарських комісій, лікарсько-консульта-
тивних, медико-соціальних експертних 
комісій, а також позаштатних постійно 
діючих військово-лікарських і лікарсько-
льотних комісій. Це пов'язано з тим, що в 
роботі таких комісій багато корупційних 
ризиків і декларування дозволить виявити 
необґрунтовані активи.

Військові зобов'язані подати декларації 
впродовж 90 днів після закінчення воєнного 
стану або завершення військової служби. 
Ця норма не стосується членів військово-лі-
карських комісій, льотних комісій, а також 
терцентрів комплектування, військових, які 
займають управлінські посади в централь-
них та місцевих органах виконавчої влади. 
Подаватимуть декларації одразу військові, 
які здійснюють підготовку, організацію та 
закупівлю товарів та послуг.

Закон також врегульовує порядок декла-
рування військових, які зараз є полоненими 
чи інтернованими. Вони зобов'язані подати 
декларації не пізніше 90-го дня після повер-
нення на підконтрольну Україні територію. 

Народні депутати також внесли зміни 
до Кодексу про адміністративні правопо-
рушення, які дозволяють уникнути відпові-
дальності у разі подання завідомо невірних 
даних в декларації на суму до 1 294 000 

гривень. У разі сплати штрафу особа не 
вважатиметься такою, до якої застосували 
адміністративне стягнення. Йдеться фак-
тично про індульгенцію для чиновників, 
яка дозволить уникнути потрапляння в 
реєстр корупціонерів.

Декларації все ж стануть публічними
Основною точкою напруги лишалось 

питання відкриття декларацій. Відповідно 
до редакції закону, яку депутати ухвалили 
раніше, відкритими були б лише декларації 
тих осіб, які дали на це згоду.

Така норма обурила громадянське сус-
пільство та західних партнерів України. На 
президентському сайті петиція із закликом 
ветувати ухвалений законопроєкт менше 
ніж через добу набрала 25 тисяч підписів, 
а за два дні подолала позначку у 60 тисяч.

На це відреагував президент. Він наклав 
вето на ухвалений законопроєкт і запропо-
нував зміни, за якими НАЗК забезпечить 
відкриття реєстру не пізніше ніж на 60-ий 
день з моменту набуття чинності законом. 
Також наступного дня після завершення 
воєнного стану Нацагентство зобов'язане 
відкрити всі декларації, які до того були 
закриті з міркувань безпеки.  

Як вважають у Центрі спільних дій, 
ухвалення цього закону – це ще один при-
клад важливості громадського контролю 
за діями влади. Лише після втручання 
громадськості вдалося відстояти норми, 
які дозволяють контролювати статки чи-
новників навіть під час воєнного стану.

Джерело: Центр спільних дій

Уряд реформує систему вищої освіти: 
що зміниться з наступного року

Українську систему 
вищої освіти очікують 
масштабні зміни. 

20 жовтня Кабінет Міністрів 
подав до Верховної Ради зако-
нопроєкт, який, зокрема, перед-
бачає скасування заочної форми 
навчання. Урядовці запевняють, 
що документ оптимізує вищу 
освіту в Україні і наблизить її до 
європейських стандартів. Який 
вигляд матиме реформа та чи 
добре це для вітчизняної освіти, 
– розбирався Центр громадського 
моніторингу та контролю.

«Заочку» скасують. Що 
замість неї?

Про суть освітньої реформи 
минулого тижня детально розпо-
вів віцепрем’єр-міністр – міністр 
цифрової трансформації України 
Михайло Федоров. Так, головна 
новація – скасування заочної та ве-
чірньої форм навчання, натомість 
введення дистанційного навчання 
вже з наступного, 2024, року. За 
словами Федорова, таке рішен-
ня назріло вже давно: «заочка» є 
рудиментом радянської системи 
освіти і відкриває можливість 
купувати дипломи. Крім того, 
українські навчальні заклади, які 
пережили кілька років дистан-
ційного навчання через пандемію 

коронавірусу та повномасштабне 
вторгнення, вже напрацювали 
механізми організації віддаленої 
освіти. 

Інші нововведення стосуються 
термінів навчання та вибору спе-
ціальності. До прикладу, студенти 
контрактної форми самі зможуть 
визначати, скільки вчитимуться. 
Оскільки, за новими правилами, 
навчання на бакалавраті може 
становити від 3 до 6 років, сту-
денти самі формуватимуть свій 
навчальний план у межах цього 
періоду. Водночас уряд пропонує 
студентам час для роздумів: вони 
обиратимуть спеціальність лише 
після другого курсу, а до того 
вивчатимуть лише загальні дис-
ципліни галузі, на яку вступили.

Також зміни торкнуться дис-
циплін вільного вибору. Якщо 
раніше для нерегульованих 
спеціальностей він складав 25%, 
тобто 3/4 предметів визначав уні-
верситет, то тепер студент зможе 
обрати аж 50% дисциплін. На-
томість студенти регульованих 
спеціальностей (право, атомна 
енергетика, медицина, військова 
служба) зможуть вибирати лише 
10% дисциплін у своєму навчаль-
ному плані.

Що думають у навчальних 
закладах

Освітня реформа була не надто 
позитивно сприйнята ректорами 
українських університетів. Це не 
дивно, адже їм доведеться зміню-
вати величезну кількість внутріш-
ніх документів та механізмів, аби 
запровадити нововведення.

Очільник Національного уні-
верситету «Києво-Могилянська 
академія», ексміністр освіти Сер-
гій Квіт бачить проблеми у виборі 
спеціальності студентом після 

другого курсу. «Це не важко вті-
лити, але потрібно вивчати прак-
тику застосування. Наприклад, 
наш університет дуже серйозно 
до цього ставиться, і ми будемо 
шукати університети-партнери 
для того, щоб обмінюватися досві-
дом і спільно щось організовувати. 
Це зробити досить важко, бо це 
нове», – вважає він.

Водночас ректор Київського 
національного університету ім. Та-
раса Шевченка Володимир Бугров 
вказує на мінуси у повному ска-
суванні заочної форми навчання. 
«На деяких спеціальностях заочне 
у нашому університеті вкрай не-
обхідне. Це – Інститут публічного 
управління державної служби, 
де навчаються держслужбовці, і 
тільки на заочному», – каже Во-
лодимир Бугров. 

Студентів-дистанційників 
треба захистити

Скасування заочної форми 
навчання, вочевидь, створить 
проблеми українцям, які поєд-
нують навчання з роботою. Так, 
відповідно до Кодексу законів про 
працю, працівники, які навчають-
ся на «заочці», мають право на 
додаткову відпустку під час сесії 
зі збереженням середньої за-
робітної плати, тоді як поняття 
«дистанційна освіта» в трудовому 
кодексі немає, а отже, і студенти 
законодавством не захищені.

Тож, на думку освітян, впрова-
дження освітньої реформи пови-
нно супроводжуватися змінами 
до інших законів – аби Україна 
отримала європейську систему 
вищої освіти, зберігши різні варі-
анти та можливості для навчання 
студентів.

Джерело: Центр громадського 
моніторингу та контролю
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Для 
зенітників – 
один мільйон 
гривень

У відповідь на звернення 
командування зенітно-ку-
леметного батальйону, який 
створюється у межах Жито-
мирщини для ефективнішої 
протидії безпілотним дро-
нам-камікадзе, депутати 
Романівської селищної ради 
на позачерговій сесії, що 
відбулася 26 жовтня 2023-го 
року, виділили з бюджету 
Романівської селищної ради 
для потреб новоствореного 
військового підрозділу 1 міль-
йон гривень.

Кошти для закупівлі авто-
мобільної техніки і спеціальних 
матеріально-технічних засобів 
станом на 31 жовтня 2023-го 
року вже перераховані і надій-
шли  до адресата, якому вони 
призначалися. Радує те, що 
Романівська громада швидко 
і без зволікань відгукнулась 
на звернення від військових, 
яке надійшло до Романова 18 
жовтня, а вже за 12 днів кошти, 
яких потребував новостворений 
військовий підрозділ, були на 
його рахунку. 

Найкраще споріднює рідні душі рідне слово
Віктор Першко

У п’ятницю, 27 жовтня 
2023-го року, в Україні писали 
радіодиктант національної 
єдності.

У цьому році він мав назву «Дороги 
України». Диктант створила справжня 
(лауреат Державної премії ім. Шевченка) 
письменниця і поетеса Катерина Калитко, 
а читав його по радіо актор театру та кіно 
Олексій Гнатковський, який здобув широку 
популярність у середовищі кіноглядачів 
за виконану роль Івана Довбуша у фільмі 
«Довбуш». 

Насамперед слід зауважити, що дик-
тант національної єдності проходить в 
Україні вже у 23-й раз. Однак саме у цьо-
му році у словосполученні «національної 
єдності» наголос дуже промовисто падав 
якраз на слово «єдності». Починаючи із 11-ї 
ранку, диктант писала уся Україна. При-
наймні – мала писати або ж мала сісти 
за написання диктанту. Насправді сіли 
далеко не всі українці, бо далеко не 
всі українці розуміють і відчувають 
справді єднальну велич слова.

У Романові, наприклад, учасників на-
писання диктанту декілька разів відволі-
кали дзвінками по мобільному телефону. 
Таке враження, що частина країни розуміє 
і прагне відчути момент національно-
мовного єднання, а інша частина поки 
ще не розуміє навіть потреби у такому 
цікавому явищі. Дивовижним можна вва-
жати відчуття, яке переживала більшість 
учасників написання радіодиктанту: вони 
щиро  вважали, що головна мета раді-
одиктанту – об'єднати усіх українців в 
Україні та за кордоном, а не банальна 
перевірка правил правопису. І справді, 
написання  радіодиктанту як унікальний  
різновид спілкування рідною і держав-
ною мовою є найлегший, найпростіший, 
найдоступніший спосіб поєднати людей 
чимось ідентично близьким і властивим 
для кожного із нас.

Попри усі вади чи зауваження, про які 
можна говорити чимало і довго, радіо-
диктант 27 жовтня 2023-го року насправді 
показав свої потужні можливості об’єднати 
людей навколо України в усьому світі, що 
особливо важливо зараз: тих, хто був зму-
шений покинути свої домівки й виїхати за 
кордон, тих, хто лишився, попри небез-
пеку, й тих, хто перебуває на тимчасово 
окупованих територіях. А й справді, хіба 
можна не відчувати глибоко спорідне-
ної душі людини, яка так само, як і ти, 
чує, сприймає і пише текст диктанту 
українською мовою. Саме за допомогою 
мови через написання хоча б раз на рік 
подібних до нинішнього радіодиктантів 
можна і треба «зшивати» країну, яку три-
валий час несамовито жорстоко розривали 
на шматки, намагаючись поділити регіони 

України на сорти, на лівобережних і право-
бережних, або ж на східняків та западенців. 
Сьогодні єдність України здобувається і 
захищається у фронтових окопах, у блін-
дажах, під тотальними і смертоносними 
обстрілами та бомбардуваннями, але там, 
де гармати мовчать або ж хоча б на деякий 
час замовкають, треба єднатися душами, 
а душа  народу – то його мова.

Тепер про недоліки, про негаразди і 
неоковирності або ж навіть куди очевидні-
ші проколи у ході організації та проведенні 
всеукраїнського диктанту національної єд-
ності. Про це треба казати і говорити хоча б 
тому, що у наступному році подібний захід 
варто провести організованіше, масовіше, 
згуртованіше. В ідеалі – навіть в умовах то-
тального охоплення усіх жителів сіл, селищ 
та міст України. Словом, радіодиктант наці-
ональної єдності у 2024-му році має пройти 
краще, аніж цьогоріч. Можливо, сам текст 
радіодиктанту, який має сприяти єднанню 
українців та «зшиванню» її різних регіонів, 
має бути трохи простішим, бо, що не кажи, 
а написати лексичні конструкції на зразок 
«у бганках подільського ландшафту» до 
снаги далеко не кожному освіченому укра-
їнцю. Варто зауважити, що актор Олексій 
Гнатковський цьогоріч читав текст диктанту 
«Дороги України» куди краще шанованого 
в Україні літератора Юрія Андруховича, 
який свого часу (у 2021-му році) ледь не 
проспівав текст радіодиктанту, спантели-
чивши десятки тисяч бажаючих написати 
диктант єдності. Слід зауважити і визнати, 
що цілі покоління українців за усіх часів  
вивчення української мови звикли писати 

диктанти під орудою шкільного вчителя. 
Їй Богу, в Україні ще не перевелися вчителі, 
які нічим не поступаються у майстерності 
диктувати диктанти (і радіодиктанти – та-
кож) згідно з чіткими правилами філології. 
А стосовно популярності та уніфікованої 
процедури проведення всеукраїнського 
радіодиктанту, то цей процес все ж таки 
має відбуватися не лише на рівні нехай і 
талановито організованого аматорства, але 
й за участі влади на усіх її рівнях. Тоді ніхто 
не зможе або ж навіть не посміє під час 
написання всеукраїнського радіодиктанту 
зателефонувати колезі по роботі і нагадати 
про пришвидшення підготовки звіту, гра-
фіку чи відправки за призначенням певного 
конторського папірця. Йде всеукраїнський 
радіодиктант, відбувається акт і акція на-
ціонального єднання, і – все на цьому.

Ну і наостанок, аби нагадати нашим 
читачам про те, наскільки чудовими та  
досконалими у простоті своїй бувають 
шматочки диктанту національної єдності, 
ми пропонуємо ще і ще раз прочитати 
уривок щойно почутого і нещодавно на-
писаного нами, українцями, диктанту 
«Дороги України»: «Дороги України – 
переплутані нитки любові: подекуди 
перерубані, але знову зв'язані у вузол, 
аби бути ще міцнішими. Немає нічо-
го красивішого, ніж їхати крізь усю 
країну і вбирати її поглядом. Немає 
нічого щемкішого, ніж летіти трасою в 
пітьмі, аби встигнути до комендант-
ської, і знати: наприкінці шляху чекає 
безсонне вікно із жовтим світлом і 
рідним теплом».

Стихія трохи налякала,  
але головне – щоб без жертв…

Наталка Рисіч

У ніч з п’ятниці на 
суботу 28 жовтня буре-
вій небувалої сили знову 
проекзаменував жите-
лів  Житомирщини. 

Романів і села Романівської 
громади також опинилися у зоні 
стихії, яка спричинила численні 
руйнування, поломки дерев, що 
призвели до відключень елек-
троенергії на десятках ліній 
електромережі. Одразу ж заува-
жимо, що найбільше клопотів 
після буревію мали енергетики 
Романівського РЕМ. 

Падіння електро-
опор вимагало їхньої 
обов’язкової заміни, а 
обриви електропроводів 
довелося відновлювати 
упродовж неділі та по-
неділка 29 та 30 жовтня.

«Попри те, що по-справ-
жньому штормовий вітер наро-
бив нам лиха і завдав чималих 
збитків, ситуацію критичною не 

можу назвати, – сказав начальник 
Романівського РЕМ Олег Пугач. – 
Фактично для  енергетиків подібні 
капризи від природи доводиться 
відчувати кожні 2-3 роки. Бувало, 
що швидка зміна погоди із дощу 
на мороз зі снігом призводила 
до куди масштабніших проблем 
і поломок. Ну а нинішня стихія 
ще раз підтвердила вже давно 
підмічену закономірність: там, 
де наші мережі проходять у меж-
ах лісонасаджень, поривів куди 
більше, бо дерева від сильних по-
ривів вітру падають чи ламаються, 
немов сірники. Ну а проблеми із 
розчисткою лісу поблизу ліній 
електромережі найчастіше зво-
дяться до проблем із дозволами 
на вирубку дерев, потенційно 

небезпечних для наших мереж. 
І як тільки виникає стихія, так ми 
цю проблему відчуваємо у всій її 
гостроті».

Приблизно ті ж самі слова ви-
словив з приводу падіння дерев на 
автодороги у межах Романівської 
громади і виконуючий обов'язки 
Романівського селищного голови 
Юрій Чумаченко: «Наша селищна 
рада неодноразово зверталася і 
до департаменту промислового 
розвитку, транспорту та зв'язку 
Житомирської ОДА, ми надси-
лали листи-звернення на адресу 
керівництва управління автомо-
більних доріг у Житомирській 
області. Звісно, наші звернення 
лежать на столах у керівників лі-
сопідприємств, які опікуються 

і доглядають ліс вздовж автома-
гістралей. Проте дієвої реакції 
поки  що немає. Ми пропонували  
власними силами розчистити лі-
сові насадження, які ростуть аж 
занадто близько до шляхового 
полотна і становлять неабияку 
небезпеку для водіїв, але поки що 
наші звернення залишаються без 
належного реагування».

 Ну а до чого призводять по-
дібні зволікання із наведенням 
порядку у лісових масивах вздовж 
автошляхів та ліній електроме-
режі, можна було побачити у 
суботу, 29 жовтня 2023-го року. 
Як завжди у випадках зі стихією, 
відтинок дороги від Залужного до 
Романова був перегороджений 
величезною осикою, і для нор-
малізації ситуації знадобилися 
працівники ДСНС. Енергетики 
наводили порядок у своєму госпо-
дарстві самотужки, а у всіх інших 
випадках господарі приватних 
будинків або ж власники крам-
ниць, кіосків і всіляких інших 
точок змушені були виправляти 
і ліквідовувати наслідки буревію 
самотужки. Але, як кажуть, все 
минає і забувається, аж поки 
знову… Головне, аби обходилося  
без жертв.

Джерело фото: Твій Романів
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Ще одна книга, яка 
матиме багатьох читачів

На офіційному сайті 
Миропільської селищної 
ради з’явилася інформація 
про відкриття нового гро-
мадського проєкту «Книга 
пам’яті: Герої Миропільщини 
(2014-2023)».

Насамперед у книзі подають-
ся біографії воїнів, які загинули, 
захищаючи волю українського 
народу та незалежність Батьків-
щини з початку російсько-укра-
їнської війни до цього часу.

Гостра потреба у  створенні 
цього проєкту викладена у пе-
редмові.

Усі небайдужі: односельці, 
вчителі, однокласники, сусіди 
– всі, хто знав наших героїв, мо-
жуть долучитися і доповнити 
сторінки книги своїми спогада-
ми про хлопців.

Писати доповнення по-
трібно на електронну адресу:  
myropil_sel.r@i.ua або через 
форму для зворотного зв’язку, 
розміщену на сторінці сайту 
«Контакти».

Ваші доповнення можуть 
бути важливими та цінними для 
нащадків у збереженні пам’яті 
про наших героїв!

Пам’ятаємо кожного! Не 
дозволимо забути нікого!

Миропільська громада 
долучилась до закупівлі 
квадрокоптера

27 жовтня відбулась 36-
та позачергова сесія 8-го 
скликання Миропільської 
селищної ради.

На ній були присутні 14 
депутатів. На  порядок денний 
було винесено лише одне питан-
ня: внесення змін до бюджету 
Миропільської селищної тери-
торіальної громади на 2023 рік.

Скликання позачергової сесії 
зумовлено необхідністю спряму-
вання субвенції на капітальні ви-
датки  бюджету  Житомирської 
міської територіальної громади 

на умовах співфінансування з 
іншими місцевими бюджета-
ми на матеріально-технічне за-
безпечення, а саме закупівлю  
квадрокоптера  DJI Mavic 3 Fly 
More Combo  або еквіваленту на 
потребу Збройних сил України. 
Депутати прийняли це рішення 
одноголосно.

Загалом за жовтень з бю-
джету Миропільської селищної 
ради на потреби Збройних сил 
та інших військових формувань 
України перераховано 770 тис. 
грн.

Єдина інформаційна система соціальної сфери 
відтепер відкрита для всіх держорганів

Інформаційні ресурси різ-
них державних органів влади 
відтепер можуть приєднатися 
до Єдиної інформаційної сис-
теми соціальної сфери (ЄІССС) 
або стати її частиною.

Відповідну Постанову «Про внесення 
змін до Положення про Єдину інформа-
ційну систему соціальної сфери» ухвалено 
на засіданні уряду.

«Протягом останніх двох років Єдина 
система працювала як експериментальний 
проєкт – він завершився в лютому цього 
року. За цей час ми розробили потужний 
функціонал, запустили в роботу її техно-
логічне ядро – Єдиний соціальний реєстр, 

базові підсистеми – та налагодили обмін із 
іншими державними інформаційними ре-
сурсами. На сьогодні ми успішно пройшли 
випробування війною, зробили доступ-
ними низку виплат через ЄІССС, зокрема 
постраждалим від підриву Каховської ГЕС, 
а також сервіси для ВПО. І розпочинаємо 
перехід від цифрової трансформації до 
цифрового розвитку функціоналу створеної 
системи. Ухвалена постанова є одним із 
основоположних документів у цифровізації 
соціальної сфери, яка дозволяє автоматизу-
вати та централізувати абсолютно всі ділові 
процеси в соціальній сфері», – розповів 
заступник міністра соціальної політики 
України з питань цифрового розвитку, 
цифрових трансформацій і цифровізації 
Костянтин Кошеленко.

Так, нині ЄІССС наповнюється з баз да-
них Мінсоцполітики та Пенсійного фонду. 
Ухвалені зміни дозволяють під'єднатися 
до Єдиної системи різним держорганам 
– міністерствам та відомствам, банкам, 
військовим. Усе для того, щоб максимально 
оперативно надавати соціальну підтримку 
населенню, без зайвого зволікання на па-
перові запити для перевірки інформації з 
боку одного держоргана до іншого.

Тож до ЄІССС включено низку функці-
ональних підсистем, реєстрів і баз даних. 
Залежно від цілей, до Єдиної системи 
можна приєднатися на різних умовах: як 
користувача або держателя інформацій-
ного ресурсу.

Крім того, постанова включає нову 
підсистему ЄІССС – електронний кейс-
менеджмент, або ведення випадку. Він 
передбачає системний підхід до надання 
особі соціальної допомоги та підтрим-
ки – від визначення потреб конкретної 
людини або сім’ї до розробки плану дій 
та координації всіх фахівців, які мають 
бути залучені до вирішення тієї чи іншої 
проблеми.

Кейс-менеджмент призначений, зо-
крема, для організації надання соцпос-
луг, обміну інформацією між надавачами 
соціальних та інших публічних послуг, 
обліку наданих послуг та інших видів 
підтримки, оцінки результатів їхнього 
впливу на життєву ситуацію. Для цього 
буде створено електронні кабінети клі-
єнтів, надавачів соціальних послуг та 
кейс-менеджерів.

Кейс-менеджмент дозволить сфокусу-
ватися на результаті – соціальній підтрим-

ці людини, а всі організаційні процеси 
будуть спрощені й автоматизовані.

«Ми очікуємо, що завдяки цим змінам 
вразливі категорії населення отримають 
значно простіший доступ до соціальних 
послуг. Зокрема, тепер ми зможемо запро-
вадити цілу низку електронних послуг, які 
раніше були неможливі через технічні, ор-
ганізаційні та правові обмеження. Соцви-
плати та пільги стануть також прозоріші 
й доступніші, а система – більш стійкою 
та комплексною. Центральні органи влади 
зі свого боку зможуть якісніше та про-
дуктивніше надавати соціальні послуги 
українцям. Окрім електронних соцпослуг, 
запроваджено й уніфікований підхід до 
надання соцпослуг у цілому – з урахуван-
ням європейських стандартів та підходів», 
– підкреслив Костянтин Кошеленко.

Єдину систему та всі її поточні скла-
дові, крім підсистем, що функціонують 
на базі інформаційних ресурсів Пенсій-
ного фонду України, адмініструватиме 
ДП «Інформаційно-обчислювальний 
центр Міністерства соціальної політики 
України». 

Пресслужба Міністерства  
соціальної політики

Найкраще стратегію 
громади бачать діти

30 жовтня відбулось 
нагородження учасни-
ків  конкурсу творчих 
робіт «Майбутнє моєї 
громади – наша спіль-
на справа», який було 
ініційовано в межах 
процесу Стратегічного 
планування Миропіль-
ської територіальної 
громади.

Можна з упевненістю сказа-
ти, що такі конкурси сприяють 
формуванню активної громад-
ської та громадянської позиції. 
Усі роботи учасників вразили 
своєю неповторністю, креатив-
ністю, оригінальністю задуму та 
самобутністю.

До участі в конкурсі долу-
чилося понад 40 учасників із 
закладів освіти громади, серед 
яких за підсумками перемож-
цями стали:

1. У молодшій віковій групі 
(6-10 років) конкурс на найкра-
щий малюнок «Моя громада через 
п'ять років: якою я її бачу»:

• Дарина Астахова,  учениця 
2 класу Миропільської гімназії;

• Ілля Кузяк, учень 2 класу 
Миропільської гімназії;

• Ірина та Наталія Снайко, 
учениці 4 класу Миропільської 
гімназії;

• Злата Василенко, учениця 
6 класу Миропільського ліцею;

• Тимофій Дорошенко, 
учень 7 класу Миропільського 
ліцею.

2. У середній віковій групі (11-
18 років) конкурс на кращий твір 
на тему: «Майбутнє моєї громади: 
рецепти успіху»:

• Вікторія Чумак, учениця 
11 класу Миропільського ліцею;

• Артем Тіназов, учень 8 кла-
су Миропільської гімназії.

Учні, роботи яких стали 
найкращими  у конкурсі,  на-
городжені  подарунками та 
грамотами.  

Вітаємо активних учасників  
та бажаємо подальших успіхів, 
творчого натхнення та перемог!  
Віримо, що ваші ідеї сприяти-
муть розбудові успішної гро-
мади в мирній, розвинутій 
державі!
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Як запобігти побутовим опікам у дітей

5 міфів про кір
У межах кампанії з «наздо-

ганяючої» вакцинації проти 
кору, епідемічного паротиту і 
краснухи серед дітей в Україні 
станом на 21 жовтня 2023 року 
зроблено 148 206 щеплень. 

Зокрема, першу дозу отримали 66 544 
дитини віком від 2 до 17 років, другу дозу 
отримали 81 662 дитини від 7 до 17 років. 
Кампанія була розпочата Міністерством 
охорони здоров’я для запобігання ймовір-
ному спалаху кору. Розповідаємо про те, 
які міфи про захворювання побутують і 
чому небезпечно в них вірити.

Міф 1: кір – це дитяча хвороба.
Правда: кір загрожує як дітям, так 

і дорослим.
Це одне із найбільш заразних вірусних 

захворювань. Після контакту з хворим під 
загрозою інфікування залишається понад 
90% людей, що не мають щеплення. Під 
час останнього спалаху кору в Україні у 
2017–2019 рр. захворіло понад 115 000 людей, 
41 особа померла.

Вірус передається повітряно-крапель-
ним шляхом під час тісного контакту з 
хворою людиною. Інфікований може пе-
редавати вірус ще до появи симптомів, адже 
від моменту зараження до захворювання 

проходить від 7 до 21 днів. Це – прихований 
період хвороби.

Якщо доросла людина не перехворіла 
на кір у дитинстві і не має щеплення, вона 
має високі ризики заразитися. Крім того, 
у дорослому віці зазвичай захворювання 
переносяться набагато важче і супроводжу-
ються значними ускладненнями.

Міф 2: щеплення проти кору не га-
рантує, що дитина не захворіє.

Правда: без щеплення ризик бути 
інфікованим вищий.

Вакцинація проти кору – це єдиний 
надійний захист від кору та ускладнень, 
які він може спричинити. Після щеплен-
ня ризик захворювання залишається, але 
після двох доз він зменшується до мізерних 
показників. Лише 3–5% осіб після вакци-
нації можуть не набути імунітету. При 
цьому якщо щеплена людина і захворіє, 
то матиме значно легший перебіг і без 
серйозних ускладнень. Водночас ті, у кого 
організм не відповів на вакцину, мають 
бути захищеними колективним імунітетом, 
який досягається завдяки високому рівню 
охоплення щепленнями – до 95%.

Міф 3: під час спалаху захворюван-
ня не можна робити щеплення.

Правда: щеплення КПК треба ро-
бити незалежно від того, чи є спалах.

В Україні немає спалаху кору, але є за-
гроза його виникнення. Саме для того, щоб 

запобігти його появі, дітям, які не мають 
щеплення КПК згідно з Національним ка-
лендарем профілактичних щеплень, краще 
вакцинуватись якнайшвидше. А вже під 
час спалахів інфекційних хвороб навпаки 
рекомендується терміново отримати захист 
від хвороби, тому що ризик зараження 
значно посилюється.

Міф 4: від кору можна вилікувати.
Правда: ліків від кору немає.
Специфічного методу лікування від 

корової інфекції немає. Є лише ліки для 
полегшення симптомів: жарознижувальні, 
антибіотики або вітамін А. Тому на разі вак-
цинація залишається єдиною можливістю, 
щоб уберегтись від захворювання. Якщо ви 
не щеплені та знаєте, що контактували з 

хворою на кір людиною, рекомендується 
зробити екстрену вакцинацію у перші 72 
години після контакту.

Міф 5: достатньо одного щеплення 
КПК, ревакцинація необов’язкова.

Правда: імунітет набувають після 
другої дози.

Щоб уберегтися від кору, дитина або 
дорослий мають отримати саме 2 щеплен-
ня проти кору. Вакцина КПК ефективно 
запобігає зараженню вірусом. Після вак-
цинації імунітету набувають 75% дітей, а 
після ревакцинації – 95%. Набутий після 
повної вакцинації імунітет залишається 
активним багато років.

Центр громадського здоров`я  
МОЗ України

Перша допомога  
при опіках:  
важливі правила

• Припиніть вплив фактора, 
що травмує.

•Охолодіть опікову по-
верхню (водою), накладіть 
асептичні пов'язки на рану.

•Не торкайтеся обпаленої 
поверхні руками, не намагай-
теся зняти залишки згорілого 
одягу, що прилипли до тіла 
(можна лише обережно зрі-
зати ножицями їхні краї).

• Якщо на шкірі з'явилися 
міхури, накладіть на них 
стерильну пов'язку.

• Категорично забороня-
ється самостійно відкривати 
пухирі, тому що це може при-
звести до інфікування опіків.

• Ніколи не прикладай-
те до обпаленої поверхні 
лід, не змащуйте її маслом, 
жиром, маззю або кремом. 

• За потреби зверніться за 
медичною допомогою.

Відділ комунікації, організаційної 
та інформаційно-роз’яснювальної 

роботи ДУ «Житомирський облас-
ний центр контролю та профілак-

тики хвороб МОЗ України»

Щороку 26 жовтня 
відзначається Міжна-
родний день запобіган-
ня опікам. 

Опіки є одним із найпоши-
реніших видів травм. За даними 
ВООЗ, у світі щорічно реєструєть-
ся 180 тисяч випадків смерті від 
цього виду травм. Питома вага 
опіків складає 5-10%, займаючи 
третє місце серед усіх видів травм 
мирного часу. 

Опікова травма залишається 
однією з найбільш частих причин 
дитячого травматизму. Близько 
70% уражень – це опіки, отримані 
в побутових умовах. Традицій-
но в побуті дитина обпікається 
окропом або ж гарячими напо-
ями чи їжею. Найчастіше діти 
травмуються в осінньо-зимовий 
період.

Малюки часто обпікаються 
гарячими рідинами: чаєм, моло-
ком, водою, рідкими стравами. 
Інколи батьки через необереж-
ність кладуть дитину у надто 
гарячу ванну, не попробувавши 
заздалегідь температуру води на 
дотик.

Бувають випадки опіків не-
мовлят зігріваючими грілками, 
бо дорослі забувають, що шкіра 
у немовлят дуже ніжна і чутлива.

З півтора-дворічного віку ма-
люки стають дуже допитливими, 
вони пізнають світ власними від-
чуттями і торкаються до заборо-
нених для них речей. Їх притягує 
пара з чайника чи каструлі, на-
гріта електроплитка, різні роз-
етки і проводи. Вони тягнуться 
своїми рученятами і хочуть все 
спробувати. І тоді починаються 
проблеми: опіки, тривале ліку-
вання, рубці.

Діти старшого віку, в основно-
му школярі, отримують опіки від 
полум’я. Забави з піротехнічними 
засобами, розпалюванням вогню 
з допомогою солярки чи бензи-

ну майже завжди обертаються 
великою бідою.

Чим менша дитина, тим 
менший об’єм опікової травми 
призводить до опікового шоку. 
Найчастішими помилками при 
наданні допомоги попеченій ди-
тині є пізнє звернення за медич-
ною допомогою та самолікування. 
В лікуванні опіків народна твор-
чість не знає меж – до опікової 
рани прикладають яйце, борош-
но, горілку тощо. Цього не можна 
робити! Таке «лікування» лише 
посилить страждання дитини та 
інфікує рану.

Як не прикро це усві-
домлювати батькам, але 
основною причиною 
дитячого травматизму 
і зокрема опіків є бать-
ківський недогляд. 

Запобігання опікам гарячою рідиною 
• Не ставте горнята чи тарілки зі стравами на край стола. 
• Не залишайте рушники біля плити.
• Переконайтеся, що електроди від водонагрівачів та електрочай-

ників є поза межами досяжності дітей. 
• Не вживайте гарячі страви чи напої, коли дитина сидить на колінах.
• Готуйте їжу на дальній конфорці та відвертайте ручки горщиків 

від краю плити.
• Використовуйте захисну решітку, яка блокує дотик  дитини до 

гарячих каструль.
• Гасіть запалювання олії закриванням кришкою. 
• Ретельно перемішуйте та перевіряйте їжу перед годуванням дітей.

Профілактика опіків у ванній кімнаті
• Не залишайте кран із гарячою водою відкритим. 
• Якщо є можливість, додайте на кран термостат, який обмеж-

уватиме температуру води до 48 °С.
• Утримуйте температуру води у водонагрівачі не вище 48 °С.
• Не залишайте відро, каструлю або миску із гарячою водою на 

підлозі – діти можуть легко в них потрапити. 
• Пам’ятайте: найефективніший метод лікування опіків – їхнє 

попередження.
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Смачного!

Різне

ОВЕН
Посилюється ваш 

авторитет, і підвищуєть-
ся творчий потенціал, 

роблячи вас надто відкритими 
до зовнішнього світу. Не варто 
лінуватися. 

ТЕЛЕЦЬ
Цього тижня плане-

тарні впливи роблять вас 
нетовариськими, надто педантич-
ними та дратівливими. Але такі 
настрої не настільки погані.

БЛИЗНЮКИ
Зараз не найкращий 

час для того, щоб діли-
тися своїми планами або пережи-
ваннями з друзями, а тим більше 
з малознайомими людьми.

РАК
Протягом усього 

тижня якнайпростіше 
вплутатися в неприємності та 
наламати дров. Концентруватися 
на професійних завданнях вам 
буде складно.

ЛЕВ
Планетарні впливи 

пробуджують у вас не-
рвозність і дух суперечностей. Не 
дивуйтеся, якщо впіймаєте себе на 
запеклій суперечці з домашніми.

ДІВА
У понеділок складіть 

план дій. Ідеальний час, 
щоб зайнятися фінан-

совими питаннями: ви зможете 
повернути борг, на який давно 
не розраховували. 

ТЕРЕЗИ
Тиждень видасться 

непростим, але за пра-
вильного підходу до виконання 
завдань, розумного самообмежен-
ня може принести хороші плоди.

СКОРПІОН
Заняття спортом та 

будь-яка фізична ак-
тивність дуже корисні, 

а ще краще направити сили на 
створення нової бази, яка скоро 
стане відправною точкою.

СТРІЛЕЦЬ
Обставини тижня 

сприятимуть активним 
діям і найсміливішим планам, 
реалізації сприятимуть накопи-
чений досвід та невитрачені сили.

КОЗОРІГ
Приймайте сигнали 

свого тіла – вам потріб-
ний відпочинок! Набирайтеся 
сил перед новим активним пе-
ріодом, який розпочнеться вже 
від наступного тижня.

ВОДОЛІЙ
Нині період внутріш-

ньої роботи, пошуку ін-
формації, продумування стра-
тегії. Дозвольте собі відпочинок 
у суботу та неділю.

РИБИ 
Оминайте будь-які 

авантюри, інакше мож-
на надовго потрапити у вир не-
приємностей. Вечори присвятіть 
самокопанню та медитації.
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Чи треба збивати лід  
з обледенілих дерев  
та як підготувати сад  
до крижаного шторму

Як доглядати за об-
мерзлими деревами.

Сніговий покрив, що лежить 
на вашому подвір'ї, може за-
спокоювати в зимовий час, але 
коли сніг перетворюється на лід 
і його шар стає занадто важким 
для ваших чагарників і дерев, 
спокій може швидко зникнути. 
Ви маєте потурбуватися про 
рослини.

Однак вирішення проблеми 
полягає не в тому, щоб намага-
тися зчистити лід самостійно. 
Натомість краще почекати і 
дати льоду розтанути самостій-
но. Експерти пояснили чому.

Як же очищати лід із 
дерев у саду

Використання граблів або 
мітли для видалення льоду з 
дерев і чагарників часто призво-
дить до ще більших поломок, 
осеільки гілки стають крихкими 
через замерзлі на них опади. Це 
може бути небезпечним для вас 
і ваших рослин.

Навіть якщо температура 
повітря залишається нижчою 
за нуль протягом декількох днів 
після крижаного шторму, сон-
це може нагріти гілки більш 
ніж на 0 градусів, що дозволить 
частині льоду почати танути до 
того, як температура повітря 
досягне потрібної позначки. Це 
означає, що можна (і потрібно) 
перечекати, а не намагатись ви-
далити його самостійно.

Підготовка дерев та 
чагарників до крижаного 
шторму

Якщо вас заздалегідь попе-
редили про крижану бурю, є 
речі, які ви можете зробити, щоб 
уникнути найбільш серйозної 
шкоди від поломки, і відчувати 
себе впевненіше, чекаючи, поки 
все розтане після неї.

Підготуйте сад до 
зими, витративши во-
сени час на обрізання 
та стрижку чагарників 
та дерев. Видаліть всі 
гілки, що явно відмер-
ли, або гілки з тріщи-
нами. 

Обрізання дерев найкраще 
проводити пізньої осені і на по-
чатку зими, після того як вони 
перейдуть у сплячий режим, 
бо за цей час усі рани, що утво-
рилися, встигнуть повністю 
закритися. Крім того, оскільки 
листя опадає, легше побачити 
пошкоджені ділянки, які необ-
хідно обрізати.

Якщо протягом літа і почат-
ку осені ви бачите явно відмерлі 
гілки, на яких немає зеленого 
листя, то, можливо, варто на-
клеїти на них яскраву клейку 
стрічку, щоб потім знайти їх, 
коли прийде час обрізки. Можна 
використовувати різні кольори 
для позначення різних проблем. 
Можна розмістити стрічку там, 
де потрібно зробити зріз, щоб 
легше було уявити, що відбува-
ється під час обрізки.

Що потрібно зробити для 
саду після крижаного 
шторму

Попри те, що необхідно 
дочекатися, поки лід з дерев 
і чагарників розтане, є й інші 
заходи, які можна вжити після 
урагану, щоб допомогти рос-
линам швидше відновитися. 
Як тільки це стане безпечним, 
приберіть з ділянки гілки, що 
впали, й інше сміття. Мокре 
листя і гілки можуть заглушити 
траву і рослини, що ускладнить 
їхнє зростання навесні.

Якщо після крижаного 
шторму на невеликих деревах 
або чагарниках залишилися 
зламані гілки, що зачепилися 
за інші предмети або частко-
во з'єднані, їх можна акуратно 
видалити – тільки обережно. 
Гілки, що звисають, можуть 
раптово впасти і зламати інші, 
що призведе до ще більших 
пошкоджень. Забезпечте при 
цьому чистий зріз.

Нарешті огляньте пошко-
джене дерево або чагарник щодо 
наявності структурних тріщин 
у стовбурі або вздовж основних 
гілок. Чи не нахиляється дерево? 
Будь-яка з цих ознак може вказу-
вати на слабке місце, яке при на-
ступному ураганному вітрі може 
повністю відламатися і впасти на 
паркан, будинок або сад.

Джерело: Ukr.Media

Капусняк із квашеною  
капустою та грибами
Інгредієнти: 50 г сала, 1 цибу-

лина, 200 г печериць, 500 г квашеної 
капусти, 3 картоплини середньо-
го розміру, 2 ст. л. соняшникової 
олії, 3 горошини духмяного перцю, 
2 лаврові листи, 1 ч. л. солі, 1 ч. л. 
суміші сухих пряних трав. 

• Візьміть 3 картоплини, 
очистьте та поріжте невеликими 
кубиками. Викладіть в каструлю 
відповідного розміру, залийте 2 
л води, додайте 2 лаврові листи 
й 3 горошини духмяного перцю. 
Поставте варитись на середньо-
му вогні. Залежно від того, який 
суп вам подобається, ви можете 
трохи зменшити або збільшити 
кількість картоплі.

• На розігріту пательню ви-
кладіть 50 г сала, попередньо очи-
щеного від шкіри та порізаного 
невеликими смужками. Дайте 
салу трохи стопитися, але не біль-
ше 2 хвилин на невеликому вогні.

• Додайте на пательню із 
салом одну цибулину, порізану 
дрібним кубиком. Обсмажуйте 
протягом декількох хвилин, доки 
цибуля не стане прозорою. Але 
не засмажуйте її.

• Візьміть 200 г печериць, по-
мийте та поріжте невеликими 
шматочками. Додайте гриби до 
пательні з обсмаженою цибулею 

та тушкуйте протягом 3-4 хви-
лин на середньому вогні, не за-
криваючи кришкою і періодично 
помішуючи.

• Візьміть 500 г квашеної 
капусти. Якщо готували самі 
та капуста в розсолі, відіжміть 
його, але не виливайте. Квашену 
капусту додайте на пательню з 
овочевою засмажкою та тушкуй-
те 4-5 хвилин. Наприкінці при-
готування додайте 1 ч. л. сухих 
пряних трав на ваш смак.

• Додайте овочеву засмажку в 
каструлю з картоплею, приправ-
те сіллю до смаку та варіть ще 5 
хвилин. Спробуйте. Якщо хочете 
додати ще кислинку, влийте 50 
мл капустяного розсолу. Зніміть 
із вогню та дайте трохи насто-
ятися. Подавайте зі сметаною. 
Також за бажанням можна до-
дати свіжу зелень – петрушку 
та кріп.

Джерело: klopotenko.com
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Споживачу

ВТРАЧЕНЕ ПОСВIДЧЕННЯ ВЕТЕРАНА ОРГАНIВ 
ВНУТРIШНIХ СПРАВ, ВИДАНЕ НА IМ'Я  
БАЖЕНОВОЇ ВАЛЕНТИНИ СЕМЕНIВНИ,  
ВВАЖАТИ НЕДIЙСНИМ


